
VÁŽENÍ SPOLUOBČANÉ,  

již před několika týdny jsme vstoupili do adventní doby, blížící se čas 
vánoční a závěr roku je každoroční příležitostí k ohlédnutí za uplynulým 
obdobím. Co se týče života obce, byl rok 2018 velice hektický. Dlouho 
jsme pečlivě připravovali rekonstrukci budovy mateřské školy 
a revitalizaci návesního prostoru, akce velice náročné jak na přípravu, tak 
z hlediska zajištění financování.  

O to větší radost máme z toho, že naši malí spoluobčánci mají od listopadu 
k dispozici nově zbudované zázemí, odpovídající současným trendům                              
a předpisům, a to ve staronové budově, která doznala mimo jiné změn                                
ve způsobu vytápění a větrání. Díky tomuto kroku se také uvolnily prostory 
v budově základní školy, což zajisté uvítali všichni žáci a učitelé. 

Ještě náročnější stavbou je již zmíněná revitalizace návesního prostoru. Jedná se                     
o stavebně asi nejrozsáhlejší akci za několik posledních desetiletí, a to co do rozsahu 
dotčeného území, dočasného omezení zde bydlících obyvatel, ale i dalších, kteří se tu 
pohybují nebo místem projíždějí. Finanční nákladnost akce pak sama o sobě přesahuje jeden 
roční rozpočet obce. Jsme velice rádi, že stavební úpravy mohly po více než šestileté projektové 
přípravě začít a pokračovat budou i v roce 2019, jakmile to klimatické podmínky dovolí. 

Protože mně občané pokládají v této souvislosti spoustu otázek, připomenu zde několik zásadních 
faktů a vysvětlení. 

Smyslem regenerace návsi, kromě jiného, je především zklidnění návesního prostoru z hlediska 
dopravy. Prioritou je bezpečnější pohyb osob, včetně těch nejmenších, a co možná nejbezpečnější 
přístup ke škole, zámku a kostelu. Z důvodu zajištění dopravní obsluhy lokality nelze samozřejmě 
automobilovou dopravu z území zcela vyloučit, ale je potřeba ji vhodně uspořádat. Dalším 
významným prvkem je usměrnění a odvedení dešťových povrchových vod, zlepšení urbanistického 
vzhledu obce, zpevnění pojezdových a pochozích povrchů včetně zvýšení poměru zelených ploch 
a navrácení zeleně do míst, kde se původně nacházela. 

Vnímám také mnoho dotazů a připomínek typu „proč je něco tak a ne jinak?“ Věřte, že výsledek 
bude dílem řady kompromisů a nikoliv vždy pouze tím, co bychom chtěli a co by se nám líbilo.                              
V projektovém řízení se musí přihlížet ke všem aspektům dopravním, bezpečnostním a ke všem 
platným právním normám. Vše je stvrzeno stavebním povolením a nelze podmínky v něm obsažené 
svévolně obcházet. 

V neposlední řadě to však jsou a budou hlavně samotní občané, návštěvníci a všichni další uživatelé, 
kteří se budou ještě nějakou dobu s nově uspořádaným prostorem sžívat. Auta nám slouží                                
a pomáhají, ale na prvním místě by za každé situace být neměla. Je jich čím dál více a s parkováním 
je pak problém všude, tedy nejen ve Svojšíně. Venkovní prostory jsou všech bez rozdílu a zde je 
zapotřebí uplatňovat především ohleduplnost a respekt a mít na vědomí, že nikdo není na světě 
sám. 

Věřím, že společně prokážeme, že nám záleží na stavu věcí kolem nás, na lepším životním prostředí 
a dobrých sousedských vztazích. 

Všem, kteří se nějakou měrou podíleli na veřejných aktivitách v obci, za jejich práci a zájem velice 
děkuji. 

Na závěr vám všem přeji hezký zbytek adventního času a krásné vánoční svátky v rodinném kruhu 
mezi svými blízkými a přáteli, v novém roce 2019 hodně štěstí, radosti, úspěchu, ale především 
pevné zdraví! 

         Karel Petráň 
        starosta obce 


